
 

 

 توصيف مقرر دراسي

1303حسب  رمز المقرر محاسبة الزكاة اسم المقرر  

 السابع المستوى البكالوريوس في المحاسبة البرنامج

1203حسب  – 2مبادئ المحاسبة المالية  المتطلبات السابقة  2 الساعات المعتمدة 

 أهداف المقرر
 الإلمام بالأساسيات العلمية والعملية المقبولة في مجال محاسبة الزكاة . -1
 . العربية السعودية الإلمام بنظام وأحكام الزكاة في المملكة -2
 .العربية السعودية الإلمام بإجراءات قياس وتحديد الزكاة والمحاسبة عنها في المملكة -3

 مفردات المقرر:
.للزكاة العامالإطار الفصل الأول:   
.الزكاة في المملكةجباية نظام الفصل الثاني:   
.الأوعية الزكوية وتطبيقاتهاالفصل الثالث:   

 المراجع الرئيسة للمقرر
:المرجع الرئيسي  

د.عبدالله بن عبدالرزاق ، ةة السعوديّ التطبيق المعاصر في المملكة العربيّ : كتاب: محاسبة الزّكاة والضّريبة
 م. 2023، هـ 1444 الرابعة(،الطبعة )الحمود، الناشر: دار المقحم للنشر والتوزيع، 

 المراجع الأخرى:
الحقيبة التدريبية لاختبار الزمالة: الزكاة والضريبة، الناشر: الهيئة السعودية للمراجعين والمحاسبين،  ▪

 الطبعة الأخيرة.
  اللاحقة.والتعديلات  هـ1445في والإجراءات المنظمة لجباية الزكاة الصادرة  اللائحة التنفيذية للقواعد ▪

 توزيع الدرجات
 ( درجة.25( درجة ويخصص للثاني )20اختباران دوريان يخصص للأول ) (1)
( Quiz( )15واجبات وتطبيقات عملية ومناقشات فصلية  وتعلم نشط واختبارات قصيرة مفاجئة ) (2)

 درجة.
   درجات للتعليم الذاتي.  5( درجة متضمناً 40)الاختبار النهائي  (3)
  

  

 

 

 

 



 

 

Course specifications 

Course title Zakat Accounting Course code Acc1303 

Program Bachelor's degree in accounting Level Seventh 
 

Pre-requisite Principles of financial accounting 2 – Acc1203 Credit hours 2 

Main learning outcomes:  
1 - Familiarity with the accepted fundamental scientific and practical in Zakat accounting. 

2- Familiarity with the rules and provisions of Zakat in the Kingdom of Saudi Arabia.  

3 - Familiarity with the Zakat procedures for measuring, determining and accounting in the Kingdom of 

Saudi Arabia. 

Topics to be covered: 
Chapter One: General framework for zakat. 
Chapter Two: Zakat collection system in the Kingdom of Saudi Arabia. 
Chapter Three: Zakat bases and their applications. 

Required textbooks: 
Main Reference: 

• Book: "Zakat and Tax Accounting: Contemporary Application in the Kingdom of Saudi Arabia", 
Dr. Abdullah bin Abdul Razzaq Al-Hammoud, Publisher: Dar Al-Muqhem for Publishing and 
Distribution, fourth Edition 1444 AH-2023 AD. 

Other references: 

• Portfolio of the Saudi Organization for Auditors and Accountants for Zakat and Tax Accounting, 
latest version. 

•  The Executive Regulations of the Rules and Procedures Governing the Collection of Zakat 
issued on 1445 and subsequent amendments. 

Assessment: 
(1) Two periodic tests, the first with 20 marks and the second with 25 marks. 
(2) Assignments, practical applications, discussions, Active learning and quizzes 15 marks. 
(3) Final exam (40) marks, including 5 marks for self-study. 

 


